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Kedvező változások 
a megye egészségügyi helyzetében

A megye egészségügyi helyzetét, a járóbeteg-ellátást, a 
körzeti és üzemi orvosok tevékenységét vitatta meg októ
ber 25-én Salgótarjánban az SZMT elnöksége. Az előterjesz
tést dr. Harakály Mária, a Nógrád megyei Tanács egész
ségügyi osztályának vezetője tartotta.

Elmondotta, hogy az egész
ségügyi és társadalompoliti
kai célkitűzések megvalósítá
sa gyorsult, javultak a tár
gyi és személyi feltételek, 
több intézkedés született a 
munkások egészségügyi ellá
tása színvonalának emelésé
re, a népesedéspolitikai ha
tározat végrehajtására, a 
táppénzeshelyzet javítására 
és a felnőttgondozás kiszé
lesítésére. Megvalósult az 
egészségügyi intézmények in
tegrációja, és folyik az eti
kai célprogram végrehajtá
sa.

A munkások egészségügyi 
ellátásában jelentős szerepet 
tölt be az üzemorvosi szol
gálat. Jelenleg 132 üzemorvo
si óraszám biztosított, hét fő- 
foglalkozás ú üzemorvos te
vékenykedik, elsősorban a ki
emelt , üzemekben. Az üzem
orvossal nem rendelkező 49 
kisüzem dolgozóinak előze
tes és időszakos alkalmassá
gi vizsgálatát a megyei üzem
egészségügyi szakrendelések 
végzi.

Népgazdasági szempont
ból igen fontos a táppénzes
helyzet alakulása, az erre 
jogosultak száma a társada
lombiztosítási igazgatóság te
rületén több mint 78 ezer,

míg a tsz-tagoknál eléri a 15 
ezret. A táppénzes állomány 
az elmúlt hónapokban vég
zett felmérés alapján — fő
ként a gyermekgondozáson 
távolmaradók aránya miatt 
— emelkedett.

Az előterjesztés részlete
sen foglalkozott az egészség
ügy szinte minden területé
vel (ennek ismertetésére né
hány nap múlva visszatérünk), 
majd hozzászólások következ
tek. A csaknem négyórás szé
les körű vita során sok ötlet, 
javaslat, vélemény, kiegészí
tés hangzott el.

Elsőnek Gonda János, az 
Orvos-Egészségügyi Dolgozók 
Szakszervezetének megyei
titkára kért szót. Hangsú
lyozta, hogy az egészségügy a 
társadalom közérzetét befo
lyásoló tényező, a gyógyító
megelőző munka közvetlenül 
hat az emberekre. Marczi Jó
zsef, az SZMT szociálpoliti
kai osztályának vezetője az 
egészségügyi alapellátás hely
zetéről, a körzeti orvosok 
munkájáról beszélt, valamint 
az egészségügyi és szakmai 
rehabilitáció összhangját,
kapcsolatának fontosságát 
említette. Kiss Sándor, a 
HVDSZ megyei bizottságának 
titkára az anyagi-erkölcsi el-

K ádár Ján os fogad ta  
a te stv érp á r to k  k é p v ise lő it

Kádár János, az MSZMP 
KB első titkára szerdán a 
Központi Bizottság székházé
ban fogadta a testvérpártok 
budapesti tanácskozásán részt 
vett központi bizottsági tit
károkat, a küldöttségek ve
zetőit.

Az elvtársi, baráti lég
körű beszélgetésen magyar 
részről jelen volt Németh 
Károly, a Politikai Bizottság 
tagja, a KB titkára.

Az MSZMP Központi Bi
zottsága szerdán ebédet adott

a szocialista országok kom
munista és munkáspártjai 
központi bizottságai küldött
ségeinek tiszteletére. Az ebé
den részt vett Gyenes And
rás, az MSZMP KB titkára 
is. Ott voltak a tanácskozáson 
képviselt szocialista országok 
budapesti diplomáciai képvi
seletének vezetői.

Pohárköszöntőt mondott 
Németh Károly, az MSZMP 
PB tagja, a KB titkára, a 
magyar küldöttség vezetője és 
Ivan Vasziljevics Kapitonov, 
az SZKP KB titkára, a szov
jet küldöttség vezetője.

Közlemény
a szocialista országok kommunista és m unkáspártjai 

központi bizottságai titkárainak tanácskozásáról
A szocialista országok kom

munista és munkáspártjai 
központi bizottságainak párt- 
szervezési kérdésekkel fog
lalkozó titkárai Budapesten, 
1978. október 23—25-e között 
tanácskozási tartottak.

Az értekezleten a Bolgár 
Kommunista Pártot P e tr  
D ju lg e r o v ,  a KB titkára; 
Csehszlovákia Kommunista 
Pártját M ik u lá s  B e n ,  a KB 
titkára; a Kubai Kommunista 
Pártot J u io  C a m a c h o  A g u i l e 
ra , a KB tagja; a Laoszi For
radalmi Néppártot P h o u m i  
V o n g v ic h i t ,  a Politikai Bizott
ság tagja; a Lengyel Egyesült 
Munkáspártot E d w a r d  B a -  
b iu c h ,  a Politikai Bizottság 
tagja, a KB titkára, Z d z is la w  
Z a n d a r o w s k i ,  a KB titkára; a 
Magyar Szocialista Munkás
pártot N é m e th  K á r o ly ,  a Poli
tikai Bizottság tagja, a KB 
titkára; a Mongol Népi For
radalmi Pártot S z a m p i l i n  Z s a -  
la n -A z s a v ,  a Politikai Bizott
ság tagja, a KB titkára; a Né

met Szocialista Egységpártot 
H o r s t  D o h lu s , a Politikai Bi
zottság póttagja, a KB titká
ra; a Román Kommunista 
Pártot C o n s ta n t in  D a s c a le s - 
c u , a KB Politikai Végrehajtó 
Bizottságának tagja, a KB tit
kára; a Szovjetunió Kommu
nista Pártját I v a n  V a s z i l je v ic s  
K a p i to n o v ,  a KB titkára; a 
Vietnami Kommunista Pár
tot B u i  Q u a n g  T a o , a KB tag
ja képviselte.

Az értekezlet munkájában 
részt vettek a testvérpártok 
központi bizottságainak osz
tályvezetői és osztályvezető
helyettesei is, jelen volt 
R o la n d  B a u e r ,  a Béke és Szo
cializmus című folyóirat szer
kesztő bizottságának tagja.

A résztvevők vélemény- és 
tapasztalatcserét folytattak or
szágaik kommunista és mun
káspártjainak és tömegszerve
zeteinek a szocializmus poli
tikai rendszerében betöltött 
szerepéről.

(F o ly ta tá s  a 2. o ld a lo n )

ismerés megnövekedett lehe
tőségeiről, az üzemi részfog
lalkozásúak tevékenységéről 
szólt.

Dr. Rajz György, a SZOT 
társadalombiztosítási főigaz
gatóságának főosztályvezető
je elismeréssel beszélt az 
előterjesztett anyag realitás- 
és problémaérzékenységéről 
és szólt az országos szerv né
hány egészségügyi kérdésé
nek megítéléséről. A táp
pénzeshelyzetről megállapí
totta, hogy a minisztertanácsi 
határozat óta javulás tör
tént. Sőt, a résztáppénz-rend- 
szer bevezetésének, amely 
csak néhány üzemben való
sult meg ez idáig, szintén 
kedvezőek a tapasztalatai. Ba
kos Pál, a- társadalombiztosí
tási igazgatóság megyei igaz
gatója a rokkantsági száza
lék megállapításának. elbí
rálásának nehézségeiről, a 
táppénzkiadások emelkedésé
nek okairól, míg Oravecz Ti
vadar, a KPVDSZ megyei bi
zottságának titkára a zsúfolt 
szakrendelők körzeti-orvosi 
teendőiről, valamint a munka
erőhiány egészségügyi sajá
tosságairól tett említést.

Berki Mihály, a Nógrád me
gyei Tanács elnökhelyettese 
átfogó hozzászólásában hang
súlyozta a társadalmi segítség 
lehetőségét és szükségszerű
ségét és szólt a megye egész
ségügyi ellátásában bekövet
kezett kedvező változásokról 
is. Dr. Czerván Mártonné, a 
rSZOT szociálpolitikai osztá
lyának vezetője beszédében 
elismerését tolmácsolta az 
SZMT elnökségének, hogy 
módot és lehetőséget teremt 
a megye összdolgozóit érintő 
kérdések megvitatására, s 
szívügyének tekinti az egész
ségügy fejlesztését.

Végezetül Kovács László, az 
SZMT vezető titkára foglalta 
össze a tanácskozás főbb 
gondolatait, értékelte a hoz
zászólásokat, s megfogalmaz
ta az elkövetkező időszak 
legfontosabb teendőit.

Az ülés további részében 
tájékoztatás hangzott el az 
SZMT oktatási központ 
könyvtárának építési helyze
téről, a további feladatokról.

„Melyiket Tálasszam?” — tanakodnak a vevők a megyeszékhely központjában levő ÁFÉSZ 
élelmiszer-áruházban, ahol konzervekből is bőséges választék áll a polcokon. Egy eszten
dőben általában hárommillió forint értékű tartósított áru lel gazdára.

Szerdán Salgótarjánban A vállalat salgótarjáni fiók- megfelelnek. Étolajból — en- 
szakmai tanácskozással egybe- ja —, amint azt az elhang- nek megfelelően — jelenté- 
kötött árubemutatót és áru- zott tájékoztatóból megtud- kényén növekedett a forga- 
kóstolót tartott a Pest—Ko- tűk — évenként mindent egy- lom: az utóbbi két évben tíz- 
márom—Nógrád megyei Élei- be számolva, több mint fél- tíz százalékkal lépett előre, a 
miszer- és Vegyiáru Nagyke- milliárd forint értékű árut margarin kereslete ettől még 
reskedelmi. Vállalat salgótar- forgalmaz. Figyelemre méltó, nagyobb volt. A jövőben — 
jani fiókigazgatósága. A ren- hogy míg az alapvető élelmi- a mostani számítások alapján 
dezvény fő célja — miként szerek forgalma egy évben — továbbra is ki tudja elégi- 
azt Korbár Ottóné fiókigaz- három százalékkal növekszik, teni az igényeket a vállalat 
gató hangsúlyozta — az volt, addig a magasabb biológiai ebből a két termékből, 
hogy a korszerű táplálkozás értékű — úgynevezett kiegé-
szélesebb körű terjesztéséhez szítő — árucikkek forgalmú- Elgondolkoztató, hogy a 
és a háztartási munkákat nak éves növekedési üteme ^onzervek iránti kereslet nö- 
könnyítő termékek népszerű- nem kevesebb, mint tizen- velíedése —, amely régebben 
sítéséhez segítséget nyújtsa- négy százalék. Tehát egyre a legdinamikusabb volt — 
nak az evvel foglalkozó ke- inkább számolni kell a kor- az utóbbi két esztendőben 
reskedelmi szakemberek. Ez . . . . . . .  . , megtorpant, s csak idén in
alkalommal öt termelőüzem szeru taplalkozasra lehetőse- dúlt mérsékelt ütemű gyara- 
mutatta be termékeit: a Kecs- Set nyújtó élelmiszerek irán- podásnak. A forgalom válto- 
kemét—Szikrai Állami Gaz- ti kereslet fokozásával. zásainak figyelembevételé-
daság, a Budapesti Konzerv- , , , ve* *s megállapítható, hogy a
gyár, a Compack Vállalat, a A flok eves forga,ma alaP~ korszerű technológiával ké- 
Duna Csokoládégyár. vala- vet°  élelmiszerekből százöt- szülő konzervek egyre na- 
mint a Gyöngyös—Domoszlói venötmillió forint értékű. Eb- Syobb segítséget nyújtanák a
Állami Gazdaság. Az áruk- ben a főárucsoportban nagy ^ f h o T ° A  mÜ'
kai a Pest—Komarom—Nog- . , , ,  . , . szakjához . A fozelekkonzer-
rád megyei Élelmiszer- és lelentose8e van az étolajnak vek közül borsó, bab elegen- 
Vegyiáru Nagykereskedelmi meg a margarinnak, ezek az dő lesz; natúrlecsóból és kar- 
Vállalat vevőpartnereinek áruk ugyanis a korszerű táp- Colból ellátási gondokkal le- 

............... hét számolni. *'képviselői tekintették meg. lálkozás követelményeinek Befőttekből

Mindenki a földeken

A r é ts á g i  já rá sb a n  b e fe je s té k  
a s  ő ss i b ú sa  vetését

A z  elmúlt két hét időjárá- takarítása jelenti a legna- és Nézsán még a kezdetén 
sa rendkívül kedvezett a gyobb gondot. A közös gazda- tartanak, de Nőtincsen már 
mezőgazdasági munkáknak a Ságoknak most nagyobb üte- a terület több mint ötven szá- 
rétsági járásban is. Befeje- met kell diktálni és a meg- zalékáról került magtárakba 
zéshez közeledik az őszi búza kezdett munkákat gyorsítani, ez a szemes takarmány. Víz
vetése. A hétfő délutáni szer- mert jelenleg az 571 hektár- tartalma ugyan magas, de 
vezési bizottsági ülésen az nyi terület feléről szedték fel mindenütt üzemelnek a szá- 
összesített számok már 97 szá- a cukorrépát. Az idei október rítok, ha kell még három 
zalékos teljesítésről vallottak, végi teljesítést a szakemberek műszakban is. Nőtincsen az 
így szerda estére négyezer az elmúlt évihez viszonyítot- általános iskola nagyobb di- 
300 hektáron földbe került a ták és megállapították, hogy ákjait is a földeken találni, 
jövő évi kenyérnekvaló. A igen nagy a lemaradás, mert A közös gazdaságok ezek
közös gazdaságok ezért elé- tavaly ősszel ilyenkor már 93 ben a napokban tovább segí- 
gedettek lehetnek, mert a ve- százalékos volt a teljesítés, tik egymást. Diósjenő 3 kuko- 
tést a tervezett határidőre Nézsán állnak a munkálatok- ricabetakarító kombájnt köl- 
mindenütt elvégezték. Egy kai a legjobban, hozzájuk csönzött Nőtincsnek, Nagyoro- 
héttel korábban, mint azt az szorosan felzárkózott Rom- sziban pedig segítenek a tol-

hány és Nőtincs, azonban mácsiaknak a kukorica szárí- 
Diósjenőn még csak 3 hek- tásában és egy erőgépet adtak 
tárnyi területről szedték fel az őszi mélyszántáshoz a rom- 
és szállították be a vasúti tá- hányiaknak. Nézsán szállítási 
rozókba a cukorrépát. A vár- és tározási gondokkal küzde-

elmúlt évben tették.
A kukorica silózásánál nem 

ilyen szép a helyzetkép, mert 
még mindig sok a lemara
dás. Igaz, késleltette a mun- . . ,  .
kákát az érés egv-két hetes hf to átlagtermesek valamivel nek. A gabona- es malom- 

ii^cio„Ar, ivrz- alacsonyabbak, mint az el- ipari vállalatnak bértárolás
múlt évi volt, de a cukortar- ban van még náluk 80 vá

mét kell gyorsítani. Itt még talom magas 16-17  százaié- gon. búzája és a.földekről el- 
100 hektárnyi területről kell kos' A gyar aItaI, f‘zet'.tt pré~ szállításra var 60 vagon cu- 
az értékes takarmányt be- mi.u™ esés eket bizonyos korrépa. Mindennap várják
Szállitani' meMegkezdöd°ötta''a kukorica a Volán teherautóit, hogy a

Az őszi munkák sorában betakarítása három termelő- munkákat ütemesen végez- 
továbbra is a cukorrépa be- szövetkezetnél. Nagyorosziban hessék.

eltolódása is. Diósjenőn, Né
zsán és Romhányban az üte-

mennyiségileg jó lesz az ellá
tás, ám a színesbefőttek ro
vására — cseresznye, meggy, 
málna, eper — arányeltoló
dás várható továbbra is. 
Dzsemekkel megfelelően lát
ja el a vállalat a lakosságot. 
A savanyúságokat illetően 
bonyodalmakat okoz az idei 
kedvezőtlen paprikatermés. 
Jobb lesz az ellátás uborká
ból. A jövőben nagyobb sze
repet kap a vegvesvágott, a 
darabos savanyúság, meg a 
cékla.

A korszerű táplálkozásban 
nagy a jelentőségük a halké
szítményeknek. Sajnos, a ko
rábbi időszakban tapasztalt 
jó ellátás visszaesik/ halkon
zervekből. A Délker arról tá
jékoztatta a vállalatot, hogy 
csupán tízforintosnál drá
gább szardíniákat lesz mód
ja szállítani. A pácolt hal to
vábbra is hiányzik majd az 
üzletek polcairól.

Az árubemutatón szó esett 
még az italokról, a fűszerek
ről, valamint a déligyümölcs, 
a kávé, a tea és a vegyiáruk 
iránti kereslet kielégítésével 
kapcsolatos gondokról, ered
ményekről és kilátásokról. A 
hallottakat a kereskedelmi 
szakemberek minden bizony
nyal jól tudják hasznosítani 
a lakosság ellátásával kap
csolatos munkájuk során.


